
 

Czechowice-Dziedzice, 11.12.2020 r 

 

Sprawozdanie z działalności Gminnej Rady Seniorów na zakończenie  

pierwszej kadencji z okresu lat 2016 -2020 
 

Gminna Rada Seniorów zwana dalej w skrócie GRS została powołana z inicjatywy stowarzyszeń 

emeryckich z terenu naszej Gminy a to: Policyjnych, Nauczycielskich, Kadry Silesia, Aktywni oraz 

Polskiego Związku Emerytów Rencistów i Inwalidów Oddziału Rejonowego w Czechowicach-

Dziedzicach w oparciu i na podstawie art. 5c wprowadzonym w 2013 r jako zmiana ustawy o 

samorządzie gminnym ogłoszona w Dzienniku Ustaw z 2015 r. poz.115 z późn. zmianami. 

 

Jesienią 2015 r. przed formalnym powołaniem GRS został utworzony zespół roboczy  do 

opracowania Statutu GRS. W pięciu spotkaniach od października do lutego 2016 r. brały udział  

następujące osoby: 

1. Marian Błachut – Burmistrz Czechowic-Dziedzic 

2. Maciej Kołoczek-Wice Burmistrz  

3. Marek Gazda- Sekretarz Miasta 

4. Damian Żelazny-Przewodniczący Rady Miejskiej 

5. Krzysztof Bergel-Wice Przewodniczący Rady Miejskiej 

6. Małgorzata Gandor- Radca Prawny 

Ze strony inicjatorów, związków emeryckich; 

1. Edward Lesiewicz Przewodniczący Koła Emerytów Policyjnych w Czechowicach-Dz. 

2. Bronisław Matura Przewodniczący Emerytów Kadra Silesia 

3. Urszula Gazda- Przewodnicząca Związku Emerytów Nauczycieli 

4. Kazimierz Polok- Przewodniczący Emeryci Aktywni 

5. Franciszek Zeman -Przewodniczący Koła Nr 7 PZERiI  

6. Andrzej Kobiela- Przewodniczący Oddziału Rejonowego PZERiI w Czechowicach-

Dziedzicach 

 

Po zakończeniu prac nad Statutem GRS i drukami towarzyszącymi projekt Uchwały wniósł pod 

obrady Rady Miejskiej jej Wice Przewodniczący Rady Krzysztof Bergel – Przewodniczący Koła 

Aktywny Senior. W dniu 23 lutego 2016 r. na Sesji Rady Uchwałą NR XX/189/16 została powołana 

GRS. Uchwała została opublikowana w Dzienniku Urzędowym Województwa Śląskiego dnia 29 

lutego poz. 1309. 

 

Pierwsze posiedzenie(sesja) GRS odbyła się 08 lipca2016 r. Zarządzeniem Burmistrza nr 59//16 

z dnia 17.05.2016 r. Nie było potrzeby przeprowadzanie wyborów z 15. kandydatów zgłoszonych, 

bo tyle radnych przewidywał Statut GRS. Na tej pierwszej sesji zostało wybrane, w głosowaniu 

tajnym 5. radnych do Prezydium GRS: Urszula Gazda, Andrzej Kobiela, Edward Lesiewicz,  

Michalina Li-u-fa i Andrzej Zuber Wybrani do Prezydium w oddzielnym pomieszczeniu 

ukonstytuowali się następująco: 

 

1. Edward Lesiewicz – Przewodniczący GRS. W dniu 18.05.2018 r. zrezygnował 

2. Andrzej Kobiela Wice Przewodniczący. Od 18.05. p.o. przewodniczącego 

3. Michalina Li-u-fa Sekretarz 

4. Urszula Gazda Członek 

5. Andrzej ZuberCzłonek -od maja 2018 r zrezygnował 

 

Pozostali członkowie GRS to: 

1. Alfred Gałuszka 



2. Leon Hałas – uczestniczył w większości dyżurów Prezydium 

3. Zbigniew Klimczok 

4. Stanisław Łukosz 

5. Janina Matłosz- nie uczestniczyła w sesjach od 2017 roku 

6. Bogdan Ogrodzki- wszedł do Prezydium w miejsce Andrzeja Zubera 

7. Kazimierz Polok 

8. Alina Sikora - zrezygnowała w maju 2017 r 

9. Soszka Józef – uczestniczył w większości posiedzeń Prezydium 

10. Zbigniew Szewczyk 

 

GRS powołała trzy stałe zespoły tematyczne: 

 

1. Bezpieczeństwa warunków mieszkaniowych w składzie ; Bogdan Ogrocki, Józef Soszka,  i 

Alfred Gałuszka 

 

2. Profilaktyki i promocji zdrowia w składzie; Urszula Gazda, Leon Hałas, Alina Sikora i 

Zbigniew Szewczyk 

 

3. Integracji i form wypoczynku; Kazimierz Polok, Zbigniew Klimczok, Andrzej Zuber, 

Stanisław Łukosz i Janina Matłosz 

 

W okresie pierwszej kadencji GRS odbyła 17 sesji na których podjęto 21 uchwał, w tym 5 

organizacyjnych i 16 inicjatyw. Uchwałą nr 2/16 GRS przystąpiła do Ogólnopolskiego Porozumienia 

o Współpracy Rad Seniorów. Byliśmy na spotkaniach O.P.o W.R.S w Krakowie gdzie byliśmy 

najmniejszą  osobowo liczebnie gminą i wykazaliśmy dużą aktywnością, co przyniosło rozgłos naszej 

Gminie. 

 

Na zaproszenia  GRS w sesjach brali udział: władze samorządowe, przewodniczący jednostek 

pomocniczych, dyrektorzy jednostek organizacyjnych gminy, przedstawiciele Policji, 

przewodniczący jednostek emeryckich, posłowie i inni. 

 

Pierwszy okres działalności GRS nakierowany był na zapoznanie się radnych z dostępnymi 

materiałami i informacjami na temat funkcjonowania GRS , także poprzez ściągnięcie do witryn 

internetowych rad seniorów działających w innych miastach, poznanie ich dorobku, który mógł by 

zostać z powodzeniem zastosowany do realiów naszej Gminy. Służyło  temu również uczestnictwo 

Przewodniczącego Edwarda Lesiewicza w trzech konferencjach: 

1. Rady Seniorów- partnerstwo z samorządami, która odbyła się 01.10. 2016 w Warszawie 

2. Śląskie bezpieczne dla seniorów 19.10 2016 r w Bielsku-Białej 

3. Forum Seniora 07.12. 2016 w Katowicach. 

 

Uchwałą nr 1/2016 wdrożono Kopertę Życia ukierunkowanego na poprawę bezpieczeństwa 

zdrowotnego najstarszych i samotnie mieszkających obywateli.. Uchwałą NR XXVII/289/16 Rady 

Miejskiej z dnia 29 listopada 2016 r. nasza inicjatywa została wdrożona jako program lokalny 

powierzony do realizacji przez Ośrodek Pomocy Społecznej. 

Uchwałą nr 5/2016 ustanowiono coroczne  obchody Czechowickiego Dnia Seniora z okazji 

Międzynarodowego Dnia Seniora obchodzonego w październiku. Ta impreza odbywała się w 

Dworku Eureka pod Honorowym Patronatem Pana Burmistrza Mariana Błachuta. Poprzedzały ją 

liczne imprezy organizowane przez dyrektorów: MDK, MOSIR, OPS, MBP, . Było to kilkanaście 

imprez zwanych Senioradom, która cieszyła się dużym zainteresowaniem. Brało w nich udział około 

400 osób. Ciężar organizacyjny spoczywał na Wydziale Promocji Miasta z Panem Naczelnikiem 

Grzegorzem Wąsikiem na czele. 

 



Przystąpienie 24.10.2016 do Ogólnopolskiego Porozumienia o Współpracy Rad Seniorów, 

uczestniczyli w opracowaniu Statutu tego organu i wyborze władz na II Walnym Zebraniu 

Edward Lesiewicz i Andrzej Kobiela – byli dwukrotnie w Krakowie w 2018 r własnym środkiem 

transportu. 

 

Informacja o podjętych działaniach przez Gminną Radę Seniorów w Czechowicach-

Dziedzicach w celu poprawy opieki zdrowotnej w gminie Czechowice-Dziedzice, w ramach 

refundacji przez NFZ Śląski Wojewódzki Oddział w Katowicach przedstawiona tu dzisiaj zawierała 

główne działania Prezydium w okresie między sesyjnym. 

. W dniu 28 listopada 2019 r. pani Michalina Li-u-fa wzięła udział w konferencji senioralnej 

zorganizowanej przez Samorząd Bielska-Białej z obecnością Prezydenta i Przewodniczącego Rady 

Miejskiej oraz Bielskiej Rady Seniorów. Pani Michalina wysoko oceniła współpracę między tymi 

podmiotami samorządu w Bielsku-Białej.  

 

Informacja o podjętych działaniach przez Gminną Radę Seniorów w Czechowicach-

Dziedzicach w celu poprawy opieki zdrowotnej w gminie Czechowice-Dziedzice, w ramach 

refundacji przez NFZ Śląski Wojewódzki Oddział w Katowicach, 

 

Wymieniony w tytule jest organizatorem a zarazem płatnikiem usług medycznych na terenie 

Śląska ze składek obowiązkowych zdrowotnych tych mieszkańców. Niżej wymienione tematy 

świadczą o chaosie niekonsekwencji informacyjnej, co w znacznym stopniu przyczynia się do tego, 

że te usługi nie są wykonywane, chociaż zagwarantowane w różnych ustawach. 

24 lipca 2018 r. Z-ca Burmistrza Pan Maciej Kołoczek wystąpił do NFZ Oddział w 

Katowicach w/w sprawie. Odpowiedź nadeszła 01 października z treści pisma wynika, że wszystko 

jest w porządku i zgodnie z obowiązującym prawem. W telefonicznej rozmowie  Dyrektor Oddziału 

Śląskiego pan Jerzy Szafranowicz informował pana Burmistrza Mariana Błachuta, że rozpisze nowy 

konkurs jeszcze w 2018 roku. W formalnej informacji pisze, że konkurs ten odbędzie się dopiero 31 

grudnia 2019 r. to jest za 16 miesięcy. 

Środki przyznane na opiekę długoterminową domową na lata 2019-2023 są najniższe  na 

powiat bielski i wynoszą 5,23 zł na jednego mieszkańca, na powiat żywiecki wynosi to na jednego 

mieszkańca 16,25 zł. Czym to jest podyktowane ? NFZ nie udzielił odpowiedzi. W związku ze 

skargami kierowanymi do Burmistrza i Gminnej Rady Seniorów podjęto interwencje drogą 

telefoniczną i korespondencyjnie. Najbardziej niepokojąco jest to, że w programie pracy czteroletniej 

kadencji GRS w obszarze I ”Wspieranie działań na rzecz tworzenia, rozwoju i usprawnienia opieki 

lekarskiej nad seniorami” postępuje całkowity uwiąd opieki lekarskiej refundowany przez Narodowy 

Fundusz Zdrowia. Władze tej instytucji, posłowie i senatorowie były wielokrotnie monitowane o 

zaprzestaniu tych usług w specjalizacjach: okulistyka, kardiologia, nefrologii, poradni zdrowia 

psychicznego, urologii. W czerwcu br. GRS otrzymała informację od firmy SALUS o 

przewidywanym zaprzestaniu świadczeń od 01.lipca 2019 r w zakresie długoterminowej opieki 

paliatywnej i hospicjum domowego. Dotyczy to około 120 chorych.  

W kwietniu 2019 r Prezydium GRS informowała posła Pana St. Szweda jako Wiceministra  

Rodziny Pracy i Polityki Społecznej i zarazem posła z naszego okręgu o mocno zaniżonych stawkach 

na jednego mieszkańca w zakresie w/w świadczeń. Do dnia dzisiejszego nie wpłynęła odpowiedź. 

Nasuwa się pytanie, czy w tej sytuacji ma sens powoływania gminnych rad seniorów? Dużo w 

mediach mówi się o seniorach, w praktyce jest coraz gorzej. Coraz częstsze odcinanie środków 

finansowych dla chorych w Gminie Czechowice-Dziedzice i powiecie bielskim odbieramy jako kary 

nakładane przez rządzących. Pytanie. Dlaczego tak się dzieje? Niezrozumiałym jest fakt, że do tego 

konkursu zakwalifikowano dwa szpitale, które cierpią na ogromne braki lekarzy i pielęgniarek, Jak 

w tej sytuacji mogą dawać długotrwałe, całodobowe usługi w zakresie długotrwałej opieki paliatywne 

domowej i hospicjum domowego, a Salus najdłużej świadczący te usługi jest eliminowany z tej 

konkurenci.? Wiele interwencji w tej sprawie pozostało bez odzewu. Organizowane konkursy 

przeprowadza się bez powiadamiania oferentów o dacie i godzinie otwarcia ofert.. Brak 



transparentności w tym działaniu, panuje chaos. 

 

Uchwała Nr 16/2019 GRS –wystąpić do Rady Miejskiej w sprawie podjęcia działań w 

zakresie poprawy usług medycznych dla mieszkańców Gminy Czechowice-Dziedzice. Uchwała 

została skierowana do Przewodniczącego Rady Miejskiej, który skierował ją do Komisji Polityki 

Społecznej. Przewodniczący tej Komisji Pan Wojciech Leśny zaprosił przedstawiciela GRS na  

posiedzenie tej Komisji w dniu 21 maja 2019 r. W posiedzeniu tym wzięła udział Członkini 

Prezydium GRS Pani Urszula Gazda. Odpowiedzi z Rady Miejskiej nie otrzymaliśmy. 

 

Posiedzenie XI GRS 12 września 2018 r. zdominowały sprawy służby zdrowia. Mieszkańcy 

Gminy skarżą się na całkowity brak specjalistycznych usług okulistycznych w ramach Narodowego 

Funduszu Zdrowia. W tej sprawie, jak już wspomniano wyżej, Wice Burmistrz Pan Maciej Kołoczek 

24 lipca 2018 r. wysłał pismo do Dyrektora Śląskiego Oddziału Wojewódzkiego Narodowego 

Funduszu Zdrowia Jerzego Szafranowicza. W odpowiedzi pisemnej poinformował, z data wpływu 

01 października, że będzie otwarty dodatkowy konkurs ofert, później zaprzeczył tej informacji. W 

dniu 17.09.2018 r zgodnie z wnioskiem uchwalonym na XII Posiedzeniu GRS zostało wysłane pismo 

do w/w Dyrektora w którym podniesiono skargi obywateli Gminy na brak dostępu do lekarza okulisty 

przyjmującego pacjentów w ramach Umowy z NFZ Oddział Katowice. Od miesiąca lipca 2018 r. 

istniejąca dotychczas jedyna Porania Okulistyczna działająca w ramach NFZ na terenie Gminy 

Czechowice-Dziedzice zakończyła swoja działalność. W odpowiedzi informuje, że nie będzie do 

31.12.2019 r.  usług wymienionych w skardze. Po tym terminie będą wznowione konkursy. Do tego 

czasu kieruje pacjentów do placówek medycznych w sąsiednich gminach np. Porąbka, Kozy. Pytanie, 

czy mieszkańcy Czechowic-Dziedzic ze schorzeniami wzroku są w stanie pokonać takie odległości? 

 

Zbyt długi czas oczekiwania na połączenie z interwencyjnym numerem NFZ Oddział w 

Katowicach tj. nr 32 735 16 00. W odpowiedzi podaje dodatkowe numery telefonów : 32 790 09 03, 

801 002 903 i 800 800 008 Te numery telefonów nie są wykazane na stronie internetowej NFZ w 

Katowicach. Obecnie obowiązuje numer 800 190 590 wykazany jest tylko ten jeden na stronie 

internetowej NFOZ Katowice. Widoczny tu jest chaos informacyjny i brak konsekwencji.  

 

Radny Rady Miejskiej Pan Jerzy Bożek złożył 21 marca 2019 r. interpelację w sprawie braku 

specjalistycznej okulistycznej opieki zdrowotnej z NFZ.  Wice Burmistrz Maciej Kołoczek w 

odpowiedzi na interpelację w dnia 11 kwietnia zacytował treść pisma z 26 września NFZ Oddział 

Katowice, że konkurs nie będzie rozpisany do  31grudnia 2019 r. 

  

28 sierpnia 2019 r. Burmistrz Pan Marian Błachut przyjął Delegację GRS w osobach: p. 

Danuta Kopeć Prezes Salus, p. Ewa Wiencek Pielęgniarka Pogotowia Ratunkowego, p. Franciszek 

Zeman Wice Przewodniczący Oddziału Rejonowego PZERiI oraz Andrzej Kobiela p.o 

Przewodniczącego GRS. Pod koniec spotkania Pan Burmistrz wyraził chęć pomocy firmie Salus w 

otrzymaniu środków na kontynuowanie opieki w dotychczasowym zakresie w wysokości 120 tys zł. 

Jednak w budżecie  Gminy nie udało się znaleźć żadnej kwoty, bo w budżecie trzeba wziąć kredyt w 

wysokości 19 mln. zł na kontynuowanie koniecznych inwestycji póki Unia daje środki na nie. Trzeba 

zabezpieczyć na to wkład własny. W tej wysokości środki samorząd czechowicki utracił w dochodach 

po wprowadzeniu podwyżek uposażeń dla nauczycieli i zwolnienia z podatku osób do 26 roku życia. 

 

02 września 2019 r. wysłano pismo w sprawie usług medycznych w gminie Czechowice-

Dziedzice do wiceministrów Pana Stanisława Szweda i Pana Grzegorza Pudy, Starosty Bielskiego, 

Rady Powiatu.  Żadna z w/w osób nie udzieliła odpowiedzi. 

 

29.października 2019 r. wystosowano pismo do Pana Posła, a zarazem Wiceministra Rodziny, 

Pracy i Polityki Społecznej, przedstawiając w nim zagrożenie likwidacji Opieki Paliatywnej - 

Hospicjum Domowego i likwidacji wielu poradni zdrowia w gminie Czechowice-Dziedzice 



refundowanych przez NFZ. Do wiadomości przesłano to pismo między innymi: Panu Grzegorzowi 

Pudzie jako Posłowi i zarazem Wiceministrowi, Staroście w  Bielsku-Białej, Dyrektorowi NFZ 

Oddział Katowice, Rzecznikowi Praw Obywatelskich. Żaden z tych adresatów nie udzielił 

odpowiedzi. Na prośbę Andrzeja Kobieli, drogą e- mailową Pan Minister S. Szwed przyjął delegację 

w dniu 25 listopada. Do chwili obecnej nie ma żadnej informacji, czy zostały podjęte jakieś działania. 

 

Obecnie w 2020 r. panująca pandemia Coronowirusa Covid -19 obnażyła zaniedbania i złe 

decyzje a także korupcję w służbie zdrowia. Mści się to na obywatelach, którzy nie znajdują należytej 

opieki lekarskiej i z tego powodu wysokiej śmiertelności.  

 

W listopadzie otrzymaliśmy informację o  proteście i apelacji doniesionej do Marszałka Sejmu 

R.P o braku wprowadzeniu pod obrady Sejmu projektu ustaw o zmianie ustaw w samorządach 

gminnych, powiatowych i wojewódzkich, z wnioskiem o skłonienie posłów okręgu nr 27 do składania 

interpelacji w tej sprawie  

 

Najbardziej niepokojąco jest to, że w Programie pracy czteroletniej kadencji GRS w obszarze 

I ”Wspieranie działań na rzecz tworzenia, rozwoju i usprawnienia opieki lekarskiej  nad seniorami” 

postępuje całkowity uwiąd opieki lekarskiej refundowany przez Narodowy Fundusz Zdrowia. 

Władze tej instytucji, posłowie i senatorowie były wielokrotnie monitowane o zaprzestaniu tych  

usług w specjalizacjach: okulistyka, kardiologia, nefrologii, poradni zdrowia psychicznego, urologii.  

 

W czerwcu 2019 r. GRS otrzymała informację od firmy SALUS o przewidywanym 

zaprzestaniu świadczeń od 01.lipca 2019 r w zakresie długoterminowej opieki paliatywnej i 

hospicjum domowego. Dotyczy to około 120 chorych. W kwietniu 2019 r Prezydium GRS  

informowała  posła Szweda jako Wiceministra  Rodziny Pracy i Polityki Społecznej z naszego rejonu 

o mocno zaniżonych stawkach na jednego mieszkańca w zakresie w/w świadczeń. W powiecie 

bielskim na jednego mieszkańca przypadało 5,25 zł., a w żywiecki 16,25 zł.  Do dnia dzisiejszego 

nie wpłynęła odpowiedź. Nasuwa się pytanie, czy w tej sytuacji ma sens powoływania gminnych rad 

seniorów? Dużo w mediach mówi się o seniorach, w praktyce jest coraz gorzej. Coraz częstsze 

odcinanie środków finansowych dla chorych w Gminie Czechowice-Dziedzice  i powiecie bielskim 

odbieramy jako kary nakładane przez rządzących. Pytanie. Dlaczego tak się dzieje? 

 

Podsumowując pracę GRS z perspektywy 4 lat, należy stwierdzić, że jako radni nie mamy 

powodów do dumy, ale też nie mamy się czego wstydzić. Na kilkanaście wyjazdów do: Warszawy, 

Krakowa, Bytomia, Katowic, Wodzisławia Śląskiego, Wisły, Sanoka, Żywca, Bielska -Białej 

uczestnicy tych spotkań pokryli koszty podróży z własnych środków. W jednym wyjeździe, trzech 

osób do Katowic Pan Burmistrz dał służbowy samochód, za co dziękujemy. Corocznie, z okazji 

Święta Niepodległości, delegacja GRS składała wiązanki kwiatów, fundowane z budżety gminy, pod 

Pomnikiem Wdzięczności. 

  

Ja osobiście, z poczucia obowiązku, jako pełniący obowiązki przewodniczącego przez 30 

miesięcy, mam satysfakcję z tego, że spotkałem ciekawe, pracowite, sumienne i życzliwe osoby oraz 

bardzo cenię sobie kontakty z Kierownictwem Samorządu Urzędu Miejskiego. Serdecznie dziękuję 

Im za to! 

 

Sekretarz Gminnej Rady Seniorów    Z-ca Przewodniczącego 

Michalina Li-U-Fa      Pełniący Obowiązki Przewodniczącego 

        Andrzej Kobiela 

 

 

 

 



 

 

Anonimizacja danych osobowych osób  -   na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy o dostępie do 

informacji publicznej ( t.j. Dz. U z 2020r. poz. 2176) 

Anonimizacji dokonał pracownik Wydziału Organizacyjnego i Kadr – Gabriela Partyka-Dzida   

 


